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Статья посвящена правовому статусу нижних чинов Пограничной стражи. На основе 

нормативных актов Российской империи XIX века в статье изучены права, обязанности и от-

ветственность нижних чинов. Особое внимание уделено характеристике социального статуса. 

В процессе исследования установлено, что элементы правового статуса нижних чинов По-

граничной стражи детально проработаны и закреплены законодательно. Это способствовало 

более эффективной реализации возложенных на них задач.
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The article is dedicated to the legal status of the lower ranks of the Border Service. The 

rights, obligations and liability of the lower ranks are studied in the article based on statutory acts of the 

Russian Empire of the XIX century. Special attention is paid to the characteristics of the social status. It 

has been established in the course of the research that elements of the legal status of the lower ranks of 

the Border Service are elaborated in detail and codified by law. This facilitated more efficient 

accomplishment of the tasks assigned to them.

Keywords: lower ranks, Border Service, rights, obligations, liability, guarantees, smuggling, 

Customs Code.




